
DRAGOŞ PÂSLARU · 

-
" I n  pri m u l  

c a  
rind, actorul e 

toţi cei lalţi . . .  " 

un om 

- ;\ l a i  i n t i i  \Tt •a u si\-ţi p u n  l'U ţ ;t_• 
i n t n•ban•. i n trebaren l u i  ;\[oromete .. PL• 
ce te bazc•zi " cerî n d u - m i  m i e  acest i n 
terv i u  

Pe faptul că eşti  unul dintre re
prezen .anţii cei mai... reprezentativi 
ai t inerei, ai încă tinerei generaţi i  de 
actori . . .  

- ;\ ! d a ,  vezi, cred că a r  fi fost cel 
puţin la fel de bine să apară o convor

bire cu Adrian Pintea, de exemplu, sau 
cu Vasile Niţulescu, sau cu George Con
stantin, sa u cu Gheorghe Din ică, sau cu 
Victor nebengiuc ... Sau cu pilonii - a se 

citi actorii - care au inceput şi con
tinuă teatrul de la Piatra Neamţ, ori de 
Ia Tîrgu 1\Iureş, ori de la Iaşi... 

- A m  reţinut �ugestiile ! 

. . .  ori de la Timişoara, de Ia Braşov, 

:le la Constanta )i a�a mai depar: e .  Ş i ,  
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I l ' ' t1t·m;,, n t t  necl cc'i t rc>hu i e : n t reba ţ i  
n u m n i  adnri i  C'are a u  nvut o �n nsă de a 
"' a r i rma.  Pt• n t n t  cft toţi t n tdl•o.;c pe scenă . 
Cu n o-.;c n c t o r · i  c a n •  n-nu j ucat decit ro
l u r i  m i C' i  C'a i n t i ndere, dar carP s i n t  a c -

t o ri m a r i .  E x i � l [t a p o i  a c t o r i  care nu a u  

rl'u� i t  sc't s e  a f i rme aproape deloc, iar· 
acum sînt la virsta pensionări i .  Cred ci't 

a r  i n  t eresn pe toată l umen ciP ce un actor 
cu talent, cu di'truire, nu reuşeşte să se 
afirme. Deci, " pe ce te bazezi" a!egîn

d u-mă '? Sau vrei să afli ceva de l a  mine 
in mod special '! 

- na, uş vrea să aflu, anume de la 
t ine, cum pregăteşti un rol, să-mi dai 
dt mai multe detali i .  Şi î ţ i  propun să 

luăm două exemple concrete şi  foarte 
cl ife•·ite ca factură : Alioşa din Kara

mazovi i şi Rică Vl•nturiano din O 
noapte furtunons<i. 

- Asta e o i ntrebare foarte complexă 
�i foarte restrictivă, totodată . Un rol rP-
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prezintă o modalitate de a gindi Intre 
anumite limite clare, stabilite de voinţa 
regizorului. Un rol anume nu te repre
zintă decit parţial, dar tu eşU un Intreg 
mult mai complicat, ca om şi ca actor. 
Mi se par mai importante problemele 
care Il frămîntă pe actor cu privire la 
profesia lui In general şi care cred că 
sint universal valabile, lucruri pe care 
le-am simţit sau le-am observat la mulţi 
actori. Unii pot spune că toate astea sint 
vorbe goale, dar pe toţi cei cu adevărat 
buni i-am găsit frămlntaţi de lntrebări 
legate de meseria lor. 

- Atunci, si rllmlnem la acestea. 

- Trebuie insă mai Intii să explic ce 
lnţeleg eu prin ,.actor". Deci, ce este ac
torul ? ln primul rind, este un om ca 
toţi ceilalţi, care, pentru a trăi, are ne
voie de hrană, căldură, lumină, afecţiune, 
stimă, libertate, drepturi şi obligaţii ,  Ce 
calificative i se pot atribui ? Aici incepe 
greul. Căci totul depinde de unghiul din 
care n prive�ti : a fost numit înţelept şi 
făţarnic, iscusit şi mincinos, demon şi 
lnger... Dar, ca să nu ne pierdem In 
labirintul definiţiilor, să-i acordAm un 
singur calificativ - ce-i drept, suprem -, 
acela de artist. Dacă eşti de acord ... 

- Cum creeazA - sau re-creeazA -
un actor personaJele ? 

- E greu de dat un răspuns precis. 
Fiecare rol cere altă modalitate de abor
dare. Mai Intii citeşti tot sau cit mai 
mult din ceea ce a scris dramaturgul res
pectiv şi lucrări despre el şi despre opera 
lui. Nu cred că se poate făr� asta, Apoi, 
împreună cu regizorul, studiezi gesturile, 
mimica, incerci, adică, să-i dai persona
jului ceea ce nu are : viaţă efectivă, con-

crelă. Nu-i deloc un lucru simplu, pen
tru că trebuie să alegi, din lnfinitatea de 
gesturi şi intonatii posibile, pe acelea şi 
numai pe acelea In care orice om din 
sală să poată recunoaşte nu doar perso
najul tău, ci Intreg acel univers anume 
structurat - de autor, dar şi de regizor, 
de scenograf, de ceilalţi actori - din 
care face el parte. Şi, In sflrşit, mai e 
ceva, foarte greu de exprimat, ceva pe 
care uneori n găseşti, alteori nu. Nichita 
Stănescu il numea .,aerul de sub aripă". 
Abia cind ai .. prins" acest ceva, zborul 
care transformă munca ta in creaţie, abia 
atunci eşti mulţumit. Dar asta nu se in
tîmplă deseori. 

- Spune-mi cind ţi s-a intimplat ţie 
şi cind nu. 

- Nu pot spune că am fost vreodată 
foarte mulţumit de felul cum mi-a .,ieşit" 
un personaj , Din păcate pentru noi, �
ceastă meserie cuprinde mai mult eşecuri 
decit reuşite. Şi cred că e normal să fie 
aşa, mai mult decit normal, e adevărat 
să fie aşa. Altfel ar insemna că ne-am 
putea ,.instala" in perfecţiune. Iar per
fecţiunea e, Intr-un fel, un lucru mon
struos. Poţi lupta să-1- obţii, Il poţi atinge 
uneori, dar ar fi neomenesc să poţi rA
mine mereu .,In" el. La fel cum nu poţi 
trăi mereu in tensiune. Dar, de fapt, 
In legătură cu asta, in meseria noastră 
există un paradox, unul mai mult. Teri
bilă şi istovitoare aici nu e tensiunea pe 
care ţi-o cere pătrunderea in personaj şi  
in lumea lui, ăsta e un lucru minunat şi 
miraculos, de care au parte foarte pu
ţini oameni : să faci să trăiască, să existe 
ceva ce nu există, şi să-i faci şi pe alţii 
să creadă in această existenţă. Nu, teri
bil este ce se lnUmplă pe urmă, după 
spectacol, clnd, după ce al fost Alioşa 
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Karamazov, trebuie să te întorci Ia lu
mea reală, care, oricit de mi nunată, te 
scoate din lumea mirifică a artei. Acea�tă 
tensiune te extenuează. De aceea, mi-am 
permis anul ăsta un răgaz de "rdncăr
care a bateriilor", cum se spune. N-am 
mai i ntrat în nici un spectacol nou, deşi 
aş fi fost tentat. bar nu poţi da mereu, 
seară de seară, ceva din tine fără să te 
simţi vlăguit. Mai ales că eu am jucat 
tot ce mi s-a dat, un spectacol după altul. 
Dar, simţind că mă paşte pericolul de a 
rămîne gol pe dinăuntru, m-am hotărît 
să fac o pauză şi să incerc să văd de 
unde am plecat şi unde am ajuns. Şi 
încotro merg. Cred că e un lucru esen
ţial pentru orice artist... vezi, m-am şi 
socotit artist ! . . .  , pentru orice actor. 

- Cred că putem rămîne la ter
menul artist ... 

- Nu, asta trebuie s-o stabiliţi voi, 
ceilalţi . . .  Eu indi nu. 

- Spune-mi, intrind in munca efec
tivă din teatru, ţi-ai pierdut vreo 
iluzie ? 

- Nu, nu mi-am pierdut nici o ilu
zie, fiindcă nu mi-am făcut iluzii. Incă 
dinainte să intru la Institut aveam mulţi 
prieteni actori la teatrul din Braşov, ora
şul meu, şi le-am putut privi munca de 
aproape şi "din culise•, aşa că prea 
multe iluzii nu aveam... Dacă s-a In
timplat cu mine ceva de genul ăsta e că 
acum sint mai trist. Şi ştii de ce ? Pentru 
că înainte, cind eram eu mic şi mult mal 
mare, exista un respect extraordinar pen
tru actorul-artist. Cind apărea un actor 
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pe stradă, toţi n salutau, î i  făceau loc să 
treacă .. . Eu am şi acum reacţia asta. A m  
petrecut citeva seri alături d e  Gheorghe 
Dinică şi nu îndrăzneam să mă apropii 
de el, să-I intreb ce-aş fi vrut. .. Ne po
vestea George Constantin că venea odată 
cu trenul de la o filmare, şi un tip s-a 
apropiat de el, 1-a apucat de barbă şi i-a 
zis " Bă, cascadorule 1" . • .  Sigur, era foarte 
multă dragoste şi foarte multă admiraţie 
in gestul ăsta, dar ... Cred că mulţi oa
meni nu-şi dau s&'lma cit de important 
este de fapt un actor şi  ce înseamnă in
tr-adevăr teatrul în viaţa lor. Iar cei care 
îşi dau seama de asta, dar H împiedică 
pe ceilalţi s-o inţeleagă, probabil dintr-o 
spaimă inutilă, nu fac decît să se auto
izoleze de marea masă şi să devină, mai 
devreme sau mai Urziu, ei lnşişi perso
naje de teatru. Aşa că, vor-nu vor, tot In 
teatru or să sffrşească. Asta e marea forţă 
a teatrului, de-asta continuă el să existe, 
de milenii ... 

- Da ... Daci a, relua Interviul, ţi-aş 
răspunde altfel la Intrebarea de la 
inceput : te-am ales pentru el �ti un 
actor care ştie sil se lrindascl la mal 
mult decit la "bucata" lui de scenl. 

- Ştiu eu ? 1 ... Sper că e aşa, Incerc, 
In orice caz... Şi am luat acest Interviu 
şi ca pe o ocazie de a verifica dacă mal 
pot vorbi, dacă mal pot vorbi teoretic 
despre ceea ce fac... Asta e. 

Convorbire reaUzatl'cle 
Anca BUCURESCU 
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